
در برابر خداوند متعال بود. 
وقتي در مقابل ضري��ح مبارك ايس��تادم بهترين 
و ش��يرين ترين لحظات زندگ��ي ام را تجربه كردم. 
حالت ملكوت��ي و روحاني خاصي ب��ود. اين حال و 
هواي ملكوتي صحن و سراي بارگاه حضرت، همراه 
با مناظر و چش��م اندازهاي باش��كوه و زيبا در كنار 
هنرهاي فاخر ايراني اسلامي كه در جاي جاي حرم 
به چشم مي خورد، انسان را واقعاً مبهوت و مجذوب 
خود مي كرد.  راستش زيارت امام رضا)ع( به زندگي 
من بركت داد و من ب��ا خداوند عهد كردم كه وقتي 
از مشهد برگش��تم برنامه اي براي امام رضا)ع( در 
زينبيه برگ��زار كنم. به خصوص براي كس��اني كه 
ايشان را نمي شناس��ند. من معتقدم كسي كه امام 
رضا)ع( و اهل بي��ت)ع( را نمي شناس��د همچون 

مردگان است. 
بسياري از مردم و از جمله آوارگان فلسطيني مقيم 
سوريه كه بسيار دوستدار اهل بيت)ع( هستند، امام 
رضا)ع( را نمي شناس��ند. من در اين سفر با يكي از 
مسئولان برگزاري جشنواره امام رضا توافق كردم 
كه همچنان با ايشان در ارتباط باشم و كتابي درباره 
امام رضا)ع( تأليف كنم، تا بتوانم ايشان را بيشتر به 

مردم سرزمين خودم بشناسانم. 
وقتي ب�ا امام رضا)ع( آش�نا ش�ديد چه 

صفاتي از ايشان توجهتان را جلب كرد؟
درباره احساسم نسبت به لقب عالم آل محمد)ص( 
برايتان حرف زدم. هنوز هم اين صفت ش��ان دلم را 
مي لرزاند و احس��اس حيرت دارم. ويژگي ديگري 
از ايش��ان هم برايم عجيب اس��ت و آن غريب الغربا 
بودن امام هشتم)ع( است كه حسي غريبانه نسبت 
به آن دارم و با اين صفت در دلم احس��اس دلتنگي 

مي كنم. 
وقتي كه در زيارت امام مي خوانيم: »السلام عليك 
ايها الإمام الغريب«، اين صفت ايش��ان س��خت مرا 
تحت تأثير قرار مي دهد؛ چراكه من هم اين احساس 
غربت را به خاطر دوري از وطنم فلسطين عزيز دارم 

و معناي اين كلمه را به خوبي مي فهمم. فلسطيني ها 
بيشتر از مردمان هر كشوري اين صفت امام رضا)ع( 

را درك مي كنند و فصل مشترك با ايشان دارند. 
يعن�ي بي�ن ام�ام رض�ا)ع( و س�رزمين 

فلسطين نسبتي مي بينيد؟
من درد غربت و دوري از سرزمينم را به امام رضا)ع( 
گفته ام، س��رزميني كه سال هاس��ت م��ن و ديگر 
آوارگان فلس��طيني در حس��رت بازگش��ت به آن 
هستيم. من پير ش��ده ام و ش��ايد رؤياي بازگشت 
به س��رزمين زيتون را ب��ا خود بب��رم و در اين دنيا 
هيچ وقت به آن نرس��م، اين حس خيلي مرا اذيت 
مي كند. هميشه با دل شكسته احساساتم را درباره 
فلسطين و حالا سوريه به غريب الغرباي اهل بيت)ع( 
گفت��ه ام. مي دانم ك��ه او در ايران مهمان��ي عزيز و 
دوست داشتني است و مي دانم براي مردم فلسطين 

دعا خواهد كرد. 
در حرم امام رضا)ع( براي مردم فلسطين 

چه دعايي كرديد؟
من اي��ن صحن)جام��ع رضوي( را خيلي دوس��ت 
دارم. بزرگ و باشكوه اس��ت؛ به نيابت از همه مردم 
فلس��طين در اين صح��ن قدم زدم و ب��راي آزادي 
و رهاي��ي كش��ورم دعا ك��ردم. هيچ دعاي��ي براي 
ما فلس��طيني ها ش��يرين تر از آرزوي بازگشت به 

سرزمين آبا و اجدادي مان نيست. 
گفتيد زيارت امام رضا)ع( به زندگي شما 

بركت داده، دراين باره حرف بزنيم...
من اگ��ر بخواهم زندگ��ي ام را به دو دوره تقس��يم 
كنم حتماً مي گويم دوران قبل از آمدن به مش��هد 
و زيارت امام رضا)ع( و دوران پ��س از آن. يعني تا 
اين اندازه اين سفر در زندگي من تعيين كننده بوده 
اس��ت. زيارت امام رضا)ع( براي من بركات زيادي 
داشت. حتي حضور انس��ان در اين مكان به او اين 
امكان را مي دهد تا به افكار، عواطف و احساس��ات 
ناب معنوي بازگردد و آن را به ديگران انتقال دهد. 
اين يك جور شناخت حسي است كه به عقيده من 

عميق ترين شناخت هاس��ت، چون با علايق عميق 
قلبي درمي آميزد. 

من دائماً خداوند را شكر مي كنم به خاطر فرصتي كه 
براي زيارت امام رضا)ع( و حضور در حرم ايشان به 
من عطا كرده است. ايشان به من نظر كرده و فرصت 
بودن در جوارش��ان را به من داده اند و من هرچه از 
اين جهت شاكر باشم باز هم كم است. زيارت امام 
رضا به نفوس، قلوب، عواطف و عقلمان نيرو و انرژي 
مي دهد تا بتوانيم در ش��رايط حاضر ك��ه آكنده از 
تاريكي و ظلمت است، به زندگي مان ادامه دهيم. ما 
در اين روزگار به فرهنگ رضوي كه همان فرهنگ 

گفت وگو و مناظره است بسيار نياز داريم. 
و حالا برس�يم ب�ه جش�نواره بين المللي 
امام رض�ا)ع( كه اين روزها ش�ما مهمان 
آن هستيد. جش�نواره را چطور ارزيابي 

مي كنيد؟
من براي جش��نواره امام رض��ا )ع( ارزش و اهميت 
فراواني قائل��م و آن را مبارك مي دان��م، اينكه هر 
فردي در هر جاي دنيا مي تواند با ارسال آثار در اين 

جشنواره شركت كند خيلي خوب است. 
همچنين به نظر من از ديگر مزيت هاي اين جشنواره 
امكان ش��ناخت افراد و افكار متنوع فعال در زمينه 
فرهنگ رضوي است. هميشه در اسلام جمع بر فرد 
مقدم بوده و جش��نواره امام رض��ا )ع( امكان جمع 
شدن ما و فكرهايمان را درباره امام فراهم مي كند. 
ما هم كه در جش��نواره حضور يافته ايم مسئوليت 
سنگيني بر دوش داريم و بايد اين موضوع را درك 

كنيم تا بتوانيم پيام رسان اين فرهنگ باشيم. 
من از دست اندركاران جش��نواره كه فضايي ايجاد 
كردند تا امام رضا)ع( را زيارت كنيم تشكر مي كنم. 
امام رضا)ع( مي فرمايند: خدا رحمت كند كس��ي 
را ك��ه امر م��ا را احيا كن��د. اميدوارم م��ا هم جزو 

احياكنندگان امر امام مان باشيم. 
همچنين من دو پيشنهاد به طور خاص دارم؛ يكي 
حمايت از مردم مظلوم فلس��طين، چ��ه در خاك 

خانواده من همگي در عربستان زندگي 
مي كردند و قبل از مهاجرت من به دمشق 
حتي اسم مذهب شيعه هم به گوششان 
نخورده بود! باورتان مي شود من خودم 
تا آن زم�ان اصلًا نمي دانس�تم مذهب 
ديگري هم وجود دارد. وقتي درسم در 
دمشق تمام ش�د، پدرم از من خواست 
به عربستان برگردم؛ من بر خلاف ميل 
باطني ام- بخصوص كه مي دانستم زنان 
در عربس�تان امكان فعاليت اجتماعي 
ندارند- به خاطر اطاعت از پدر برگشتم تا 
اينكه برادرم به سوريه رفت و اين مسئله 
زمينه بازگش�ت مجدد مرا فراهم كرد

گفت وگوی »جوان«  با پزشكي كه پس از مطالعه رساله ذهبيه امام رضا)ع( شيعه شد

پس از زيارت امام رضا)ع(  زندگی ديگری را شروع كردم 

فلسطين و چه در خارج از مرزهاي آن به عنوان 
مثال پيشنهاد مي كنم در جشنواره امام رضا)ع( 
از آوارگان فلس��طيني ك��ه در منطق��ه زينبيه 
دمش��ق در برابر تروريس��ت ها از حرم حضرت 
زينب)س( دفاع مي كنند به نمايندگي از كشور 

مظلوم فلسطين حضور داشته باشم. 
پيشنهاد دوم من نيز اين اس��ت كه در مدرسه 
دارالحدي��ث در س��وريه ش��يعياني در ح��ال 
تحصيلند؛ من درخواس��ت مي كن��م به عنوان 
هديه تش��ويقي، يك س��فر به مش��هد مقدس 
از طريق جش��نواره براي اين عزي��زان در نظر 

گرفته شود. 
ب�ا توجه به ش�رايط فعلي، س�وري ها 

مي توانند براي زيارت مشهد بيايند؟
بله! من خودم در شب قدر )23 ماه رمضان(، يك 
اتوبوس زائر براي زيارت امام رضا)ع( به مشهد 
فرستادم! قبلًا حاجتي از امام رضا)ع( داشتم كه 
دقيقاً يك س��ال بعد، روز 23 ماه رمضان به آن 
رس��يدم و خداوند به فرزندم يك پسر بخشيد 
كه اسم او را رضا گذاش��تيم و وقتي دعاي من 
برآورده ش��د نذر كردم تا با هزينه ش��خصي ام 
كارواني را به مشهد بفرستم تا جبراني براي اين 

لطف بي نهايت ايشان نسبت به من باشد. 
حضور در جش�نواره امام رض�ا )ع( و 
سفر به مشهد چه دستاوردهايي براي 

شما داشت؟ 
بايد بگويم در اين س��فر و در اي��ن وقت اندك 
با برادران و خواهران جديدي آش��نا ش��دم كه 
ارتباط ب��ا آنها واقع��اً برايم لذت بخ��ش بود، از 
مس��ئولان، مترجمان، خبرنگاران و... تش��كر 
مي كنم. آشنايي با اين افراد از مهم ترين اتفاقات 

حضور در اين دوره از جشنواره بود. 

يك سؤال هم درباره وضعيت سوريه 
به خصوص دمشق كه ش�ما ساكن آن 
هس�تيد و اين روزها در كانون اخبار 
رس�انه هاي جه�ان ق�رار دارد، دارم؛ 

اوضاع هم اكنون چگونه است؟ 
نسبت به س��ال هاي قبل كه آش��وب و جنگ و 
ناامني به اوج خود رس��يده ب��ود، اوضاع آرام تر 
ش��ده اس��ت. وقتي س��ال 2012 مي خواستم 
براي شركت در جشنواره به ايران بيايم، امكان 
رفتن به حرم سيده زينب)س( وجود نداشت و 
خيلي ناامن بود. ولي الان الحمدلله اوضاع آرام 
شده، هر چند نابساماني ها وجود دارد. مثلًا برق 
شهر دمشق گاهي قطع مي شود، اجناس گران 
اس��ت، درباره بنزين كمبود داريم و... هرچند 
منطقه اي كه من ساكن آن هستم، يعني منطقه 
س��يده زينب)س( )زينبيه( كه بيشتر آوارگان 
فلسطيني در اين منطقه زندگي مي كنند، برق 
و آبش از شهر دمش��ق جداست ولي به هرحال 
نابساماني هاي ناشي از جنگ هست كه مردم را 

اذيت مي كند. 
درباره وضعيت سياسي هم همه دنيا مي دانند 
كه بشار اسد فرد محبوبي در ميان سوري هاست 
و هر چه در توانش بوده براي رهايي كش��ور از 
جنگ انجام داده، اكثر مردم بش��ار را دوس��ت 
دارند. ان ش��اءالله كه جنگ زودتر تمام ش��ود و 

آرامش دوباره به خاك سوريه بازگردد. 
از وضعيت ح�رم حضرت زينب)س( و 

حضرت رقيه)س( برايمان بگوييد...
حرم س��يده زينب)س( در امنيت كامل است. 
من روزي كه راهي مشهد بودم به زيارت ايشان 
رفتم و آنقدر حرم مملو از زائران بود كه نتوانستم 
ضريح را لمس كن��م. آنجا ياد دعايم در س��ال 
2012 در مشهد و در مقابل ضريح امام رضا)ع( 
افتادم كه از ايشان خواستم امنيت به زينبيه و 
بارگاه س��يده زينب )س( بازگردد كه الحمدلله 

اينطور شد. 
درباره حرم سيده رقيه)س( هم بايد بگويم كه 
دو راه براي رفتن به حرم سيده رقيه)س( وجود 
دارد كه يكي خيلي نا امن است و ديگري با وجود 
اينكه طولاني تر اس��ت ولي امنيت بيش��تري 
دارد و ما هر از گاه��ي از اين مس��ير به زيارت 
مي رويم ان شاء الله كه امنيت كامل به حرم سيده 

رقيه)س( نيز بازگردد. 
خانم دكتر! همين ح�الا و در حالي كه 
ما مهم�ان امام رضا)ع( در حرم ش�ان 
هستيم اگر بخواهيد دعايي بكنيد آن 

دعا چيست؟
درخواستم از امام رضا)ع( اين است كه امنيت 
و آرامش به همه كشورهاي اسلامي برگردد. ما 
التهاب و اس��ترس جنگ را در فلسطين درك 
كرده ايم و حالا در س��وريه همان اوضاع وجود 
دارد. به خصوص من از حضرت مي خواهم براي 
بازگشت آرامش به منطقه سيده زينب)س( دعا 
كنند تا محبين ايشان دوباره بتوانند به زيارت 

عمه بزرگوارشان بيايند. 
 بگذاريد يك خاطره برايت��ان بگويم. اولين بار 
وقتي س��ال 2012 براي ش��ركت در جشنواره 
دهم امام رضا)ع( راهي مش��هد ش��دم زائران 
ام��كان رفتن به ح��رم حضرت زين��ب)س( را 
نداش��تند چون جن��گ س��ختي ب��ود و تنها 
تعدادي از افراد مس��لح به عنوان محافظ حرم، 
آنجا حضور داش��تند. يادم هس��ت وقتي براي 
اولين بار، در برابر ضريح امام رضا)ع( ايس��تادم 
و سيل جمعيت را ديدم ناخودآگاه ياد غربت بانو 
حضرت زينب)س( افتادم و ساعت ها گريستم 
اما اين بار كه براي حضور در جشنواره سيزدهم 
مي خواس��تم به مش��هد بيايم ابتدا ب��ه زيارت 
بانو حضرت زينب رفتم و ضريح ش��ان را لمس 
كردم. الحمدلله خداوند مقام ايش��ان را براي ما 
محافظت كردند. درخواستم از امام رضا)ع( اين 
اس��ت كه امنيت كامل به اين مكان بازگردد تا 
زائران بتوانند به زيارت ايشان بروند. البته دعاي 

ديگري هم دارم كه بيان آن برايم آسان نيست. 
مي شود دعايتان را به ما بگوييد؟

)اش��ك در چش��م هايش حلقه مي زند( دعاي 
خاصم اين است كه پيش از مرگ خداوند توفيق 
نوشتن افكارم درباره امام رضا)ع( را به من عطا 
كند. من درد نابودي كس��ي كه اهل بيت)ع( را 
نمي شناس��د به خوبي درك مي كنم. شناخت 
و معرفت اهل بي��ت)ع( مانند نوري اس��ت كه 
خداوند به قلب انسان مي تاباند. من در حرم امام 
از خداوند مي خواهم كه موفق به تأليف كتابي 

درباره امام هشتم شوم. 
چه حرف نگفته اي داريد كه دوس�ت 

داريد به مخاطبان ما بگوييد؟
ارادت ما فلس��طيني ها به مردم ايران از جنس 
ديگري است. امام خميني)ره( بود كه ما و آرمان 
فلس��طين را دوباره زنده كرد و پيشتاز معرفي 
اهل بيت)ع( در جهان معاصر ب��ود. به نظر من 
فضيلت پيشتازي در زمينه  معرفي اهل بيت)ع( 
در دوران ما از آن ايشان است. من از مردم ايران 
مي خواهم در حرم امام رضا)ع( همه مظلومان 

دنيا به خصوص مردم فلسطين را دعا كنند. 
حتم�اً مي داني�د ايراني ها چق�در به 
دو بانوي بزرگوار ش�هر دمشق يعني 
حضرت زينب)س( و دختر س�ه ساله 
امام حس�ين)ع( حض�رت رقيه)س( 
ارادت داريم و حدود پنج س�ال است 
كه با حوادث خونين ش�ام دست ما از 
زيارت اين بانوان باكرامت كوتاه است 
خواهش ما اين است كه سلام ناقابل ما 
را به آن دو بانوي عزيز برس�انيد و اگر 

توانستيد نايب الزياره ما باشيد...
حتماً! من از مشهد به بيروت و از آنجا به دمشق 
خواهم رفت و ان شاء الله اولين كاري كه مي كنم 
به حرم سيده زينب)س( مي روم و نايب الزياره 
همه برادران و خواهران ايران��ي ام خواهم بود. 
هر وقت اط��راف حرم حض��رت رقيه)س( امن 
بود حتماً آنج��ا را هم به نيابت از ش��ما زيارت 

خواهم كرد. 
ما ني�ز در مش�هد الرض�ا دعا گويتان 

خواهيم بود.... 

 ارادت ما فلسطینی ها به مردم ایران
از جنس دیگری است 

9 88498479گفتوگو
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     صديقه رضوانی نيا
گفت و گو با دكتر »دلال السلطي« پزشك فلسطيني ساكن شهر دمشق در 
فضاي ملكوتي حرم مطهر ام�ام رضا)ع( انجام ش�د. گفت وگويي كه در آن 
كلماتي چون فلسطين و انتفاضه و آرمان فلسطينيان، كليد واژگان اساسي 
آن بودند.  اين بانوي فلسطيني كه س�اكن زينبيه دمشق است-شهري كه 
اين روزها كانون حادثه و درگيري و يكي از پر آش�وب ترين شهرهاي جهان 
شناخته مي شود- هنگام سخن گفتن از جنگ هاي سخت سوريه، در ميان 

كلمات پرآشوب و خشن جنگ و بي رحمي ها و كشتارها، اميد در كلامش موج 
مي زند و در اوج ايمان و اعتقاد، نسبت به آينده مبهم سرزمين شام اميدوار 
است! »دلال« رؤياي بازگشت به سرزمين زيتون را دور نمي بيند و دلبسته 
سرزمين مادري اش است.  صحبت كه از امام رئوف مي شود، غريب الغربا بودن 
امام رضا)ع( را صفت آشنايي مي نامد و فلسطيني ها را در اين صفت با حضرت 
مشترك مي بيند. از شيعه شدنش مي گويد و اينكه با رساله ذهبيه امام رضا)ع( 

با مكتب تشيع آشنا و مأنوس شده است...

 خان�م دكتر ش�ما احتم�الاً ج�زو آوارگان 
فلسطيني ساكن سوريه هس�تيد. اين طور 

نيست؟
بله سال ها پيش، پس از اشغال سرزمين مان فلسطين 
به دس��ت صهيونيس��ت ها، پدر و مادرم به عربستان 
مهاجرت كردند. من در آنج��ا تحصيلات ابتدايي ام را 
گذراندم، اما وقتي مي خواس��تم وارد دانش��گاه شوم، 
دانشگاه دمشق را انتخاب و به سوريه مهاجرت كردم. 
اكنون هم در ش��هر دمش��ق و در جوار حرم حضرت 
زينب)س( در منطقه س��يده زين��ب )س( )زينبيه( 
سكونت دارم و در يك درمانگاه به كار طبابت مشغولم. 

البته تخصص من زنان و زايمان است. 
قبل گفت وگو متوجه ش�دم در ابتدا ش�يعه 
نبوديد. چه ش�د كه با اه�ل بيت به خصوص 

امام رضا)ع( آشنا شديد؟
بله درس��ت اس��ت، من چيزي از مكتب اهل بيت)ع( 
نمي دانستم، تا اينكه وقتي به عنوان دانشجوي پزشكي 
در دانشگاه دمشق مشغول تحصيل شدم، آنجا درباره 
طب اس��لامي ش��روع به تحقيق كردم. پايان نامه من 
درباره تاريخ علم پزش��كي بود كه فصلي از آن به علم 
پزشكي در روايات اسلامي اختصاص داشت. در حين 
مطالعه، از قضا به رساله ذهبيه امام رضا)ع( برخوردم 
كه در آن عقايد امام درباره طب آمده بود. اين موضوع 
برايم دلنشين بود و باعث شد من به اهل بيت)ع( و امام 
رضا)ع( علاقه پيدا كنم و همين زمينه شيعه شدن مرا 
فراهم كرد. هر چند تا شيعه شدنم ماجراهاي فراواني 

را پشت سر گذاشتم. 
چه ماجراهايي؟

هنگامي كه درس��م تمام ش��د، ب��راي گذراندن دوره 
موظفي به يك اردوگاه آوارگان فلسطيني رفتم. آنجا 
پزشكي عراقي حضور داشت كه شيعه بود. يك روز با 
او درباره حديث ثقلين صحب��ت و مباحثه كرديم؛ او 
گفت در حديث ثقلين آمده »كت��اب الله و عترتي« و 
من بسيار تعجب كردم و گفتم نه كتاب »الله و سنتي« 
آمده اس��ت تا اينكه او قانع نش��د و به من گفت برو و 

بيشتر مطالعه كن. 
با اينكه اس��تاد راهنماي پايان نامه من مسيحي بود، 
اما كتابخانه اش پر از منابع اس��لامي بود. هنگامي كه 
به كتابخانه او مراجعه ك��ردم، در كمال تعجب ديدم 
كه اكثر منابع معتبر همان سخن دكتر عراقي را ذكر 
كرده اند. اين تلنگر جدي براي من بود و باعث ش��د تا 
علاوه بر كتاب »المعجم الحديث«، كتاب »المراجعات« 
سيد عبدالحسين شريف الدين را كه شرح مناظرات يك 
عالم شيعه با عالم اهل سنت اس��ت، نيز مطالعه كنم. 
ضمن اينكه ارتباطم را با آن پزشك شيعه عراقي ادامه 
دادم و در نهايت نيز با مطالعات و تحقيقات فراواني كه 
در اين زمينه انجام دادم، شيفته مكتب اهل بيت)ع( 

شدم و مسير زندگي ام عوض شد. 
در رساله ذهبيه به چه نكاتي برخورديد كه 
اينقدر تأثيرات عميق روي ش�ما گذاشت و 

شيعه شديد؟
)دلال با لبخند مي گويد( راس��تش تسلط علمي امام 
رض��ا)ع( برايم فوق الع��اده بود. بعدها وقتي ش��نيدم 
لقبشان عالم آل محمد)ص( است، س��اعت ها به اين 
عنوان فكر كردم و گريستم و بارها خدا را به اين لقب 
امام قس��م داده ام. من آن زمان مي ديدم كه ايش��ان 
بسياري از حقايق پزشكي را قرن ها پيش بيان كرده اند. 
حتي نكته هايي گفته اند كه بعد قرن ها تازه در دوران 
معاصر ما كشف شده است. اين مسئله فوق العاده بود 
و مرا به وجد مي آورد. حيرت مي كردم وقتي ذهبيه را 
مي خواندم و ت��ه قلبم آرزو مي ك��ردم كاش من هم از 
شاگردان و دوستداران اين انسان بزرگ بودم. در واقع 

رساله ذهبيه امام رضا)ع( مرا شيعه كرد. 
هنوز هم ذهن و قلب تان پيش رساله ذهبيه 

است؟
 بله! من روي اين كتاب تحقيقات زيادي انجام دادم و 
متوجه شدم مأمون از امام رضا)ع( خواست تا نظرات 
پزشكي شان را مكتوب كنند و آنقدر اين سخنان زيبا 
بوده كه مأمون آن را ذهبيه يعني طلايي ناميده است. 
مثل حديث سلس��له الذهب كه باز از ايش��ان است و 
سلسله اي طلايي است. البته من بعد مطالعات فراوان بر 
روي رساله ذهبيه، كتابي در شرح آن نوشتم كه منتشر 
شد.   وقتي جنگ خانمان برانداز سوريه پيش آمد، به 
دليل اينكه بيش��تر وقتم را مجبور ب��ودم در درمانگاه 
بگذرانم، نتوانستم تحقيقاتم را كامل كنم. البته اوضاع 
سوريه نسبت به قبل قدري آرام شده و من اميدوارم كه 

بتوانم به كارم ادامه دهم. 
خانواده ت�ان ب�ا شيعه ش�دن تان مش�كلي 

نداشتند؟
خانواده من همگي در عربس��تان زندگ��ي مي كردند 
و قبل از مهاجرت من به دمش��ق حتي اس��م مذهب 
شيعه هم به گوشش��ان نخورده بود! باورتان مي شود 
من خودم تا آن زمان اصلًا نمي دانستم مذهب ديگري 
هم وجود دارد. وقتي درسم در دمشق تمام شد، پدرم 
از من خواست به عربستان برگردم؛ من بر خلاف ميل 
باطني ام- به خصوص كه مي دانستم زنان در عربستان 
امكان فعاليت اجتماعي ندارند- به خاطر اطاعت از پدر 
برگشتم تا اينكه برادرم به س��وريه رفت و اين مسئله 
زمينه بازگشت مجدد مرا فراهم كرد. تا اينكه بلافاصله 
بعد از بازگشت به سوريه ازدواج كردم و براي هميشه 

در دمشق ماندگار شدم. 
اولي�ن باري ك�ه مش�هد را ديدي�د يادتان 
هست؟ از آن س�فر و حس و حالتان برايمان 

بگوييد...
بل��ه ! دقيقاً خاطرم مانده؛ س��ال 2012 ب��ود كه براي 
ش��ركت در دهمين دوره جش��نواره بين المللي امام 
رضا)ع( به مش��هد آمدم ك��ه مصادف ب��ا ولادت امام 
رضا)ع( شده بود. آن سفر، اولين باري بود كه به زيارت 
امام هش��تم مي آمدم. حس غير قابل توصيفي داشتم. 
سخت است بخواهم احساسم را از مشرف شدن به حرم 
امام رضا)ع( بيان كنم. در آن س��فر احساساتي چون 
ترس، اميد و محبت فراوان نسبت به امام رئوف در دل 
داشتم و البته كه اين احساسات توأم با احساس خشوع 

يادم هس�ت وقت�ي ب�راي اولين 
بار، در برابر ضري�ح امام رضا)ع( 
ايستادم و سيل جمعيت را ديدم 
ناخودآگاه ياد غربت بانو حضرت 
زين�ب)س( افتادم و س�اعت ها 
گريستم اما اين بار كه براي حضور 
در جشنواره سيزدهم مي خواستم 
به مشهد بيايم ابتدا به زيارت بانو 
حضرت زينب رفتم و ضريح شان 

را لمس كردم

بسياري از مردم و از جمله آوارگان 
فلسطيني مقيم س�وريه كه بسيار 
دوستدار اهل بيت)ع( هستند، امام 
رضا)ع( را نمي شناسند. من در اين 
سفر با يكي از مس�ئولان برگزاري 
جشنواره امام رضا توافق كردم كه 
همچنان با ايش�ان در ارتباط باشم 
و كتابي درباره ام�ام رضا)ع( تأليف 
كنم، تا بتوانم ايش�ان را بيش�تر به 
مردم س�رزمين خودم بشناس�انم


